



**Iraqi Ministry of Higher Education and  
Scientific Research  
University of Mosul - College of Nursing**



---

**Assessment of Family Risk Among Nursing Students  
in University of Mosul**

A Graduation Project Submitted By

**Raghad Hajji Rasheed**

**Katreena Adeb**

**Abdalhad**

**Rozan Ayad Naif**

**Aya Wadallah Mahsen**

**To**

**The Council Committee of The Clinical Nursing Science**

**Department / College of Nursing / University of Mosul**

**In Partial Fulfillment of The Requirement For The Degree**

**of Bachelors of Science In Nursing**

**Supervised By:**

**Suha Jaber Abdullateef**

**Lecturer**

---

**2022 A.D**

**1443 A.H**

## **Abstract**

**Background:** family one of the key environment that facilitate children, adolescent and youth adaptive development a cross like span.

Family Risk Index/ are variables that increase the likelihood of negative outcomes regarding structure, parental, substance abuse, financial , stress and conflicted family relationship.

**Aim:** the study aimed to assess the family risks among nursing college students /university of Mosul.

**Methodology:** purposive sample of 156 nursing college students were included in the study with a criteria of being at fourth stage nursing college, it is conducted in a period of time form 17/October /2021 to 17 /April/ 2022, nursing a questionnaire derived from family risk index.

**Results:** about 62.8% of fourth stage nursing student show a mild level of family risk, it is mainly shown among morning study student with 36.5% and evening study student with 28.2%. 26.2% have moderate level of family risks,14.7% among morning student and 12.17% among evening student. Small number of (5%) of total sample show no any family risk.

**Conclusion:** The Study concluded that 62.8% of the fourth stage nursing students show mild level of risk within their families.

**Recommendation:** Attention should be focused on the ethnic group and culture values that help modifying and improving family life and reducing stressor

**Key words:** Family risk, nursing collage students.



جمهورية العراق

وزارة التعليم و البحث العلمي

جامعة الموصل/ كلية التمريض

---

## تقييم المخاطر العائلية بين طلاب كلية التمريض في جامعة الموصل

مشروع تخرج مقدم من

كاترينا اديب عبد الاحد

رغد حجي رشيد

اية وعد الله

روزان اياد نايف

محسن

الى

قسم العلوم التمريضية السريرية / كلية التمريض / جامعة الموصل كجزء من  
متطلبات نيل شهادة البكالوريوس في علوم التمريض / جامعة الموصل

بإشراف

سهى جابر عبداللطيف

مدرس

## الخلاصة

**المقدمة :-** العائلة هي البيئة الحقيقية التي تسهل التطور التأقلمي خلال الحياة لدى الاطفال المراهقين و الشباب. مقياس المخاطر العائلية :- هو عبارة عن متغيرات تزيد من احتمالية ظهور النتائج السلبية لدى الشخص وتعني ب ( التركيبية العائلية – الوالدين – الادمان على بعض المواد – العبء الاقتصادي-ضغوطات الحياة والعلاقات العائلية المتضاربة ).

**الاهداف:-** تهدف الدراسة الى تقييم المخاطر العائلية لدى طلبة المرحلة الرابعة / كلية التمريض/جامعة الموصل.

**المنهجية :-** شملت الدراسة عينة عمدية مكونة من 165 طالب وطالبة , شرط ان تكون العينة من المرحلة الرابعة كلية التمريض . جرت الدراسة خلال مدة من السابع عشر من تشرين الاول 2021 ولغاية السابع عشر من شهر نيسان / 2022 , تم استخدام اداة لجمع المعلومات . تعتمد على مقياس المخاطر العائلية .

**النتائج:-** وجدت الدراسة ان 62.8% من طلاب المرحلة الرابعة / كلية التمريض / جامعة الموصل كان اديهم مستوى بسيط من المخاطر العائلية , وبالأخص بين طلاب الدراسة الصباحية بنسبة 36.5% و 28.2% بين الطلاب في الدراسة المسائية. كما وجدت الدراسة ان 26.2% من الطلاب كان لديهم مستوى متوسط من المخاطر العائلية , 14.7% في الدراسة الصباحية و 12.17% في الدراسة المسائية كما ان 5% فقط من العينة لم يكن لديهم اي مخاطر عائلية .

**الاستنتاجات:** استنتجت الدراسة ان 62,8% من طلاب المرحلة الرابعة /كلية التمريض لديهم مستوى بسيط من المخاطر العائلية

**التوصيات :-** توصي الدراسة بتوجيه الاهتمام على العادات التقاليد لكي تساعد على تحسين الحياة العائلية وتخفيف الضغوطات عنها.

**الكلمات المفتاحية :-** المخاطر العائلية , طلاب كلية التمريض